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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Příspěvek na bydlení
Občany s nízkými nebo žádnými příjmy stát v rámci sociální politiky podporuje mnoha dávkami,
jednou z nich je i příspěvek na bydlení podle zákona 117/1995 Sb., o státní sociální podpoře, ve znění
pozdějších předpisů, který se od 1. 7. 2020 stal pro občany dostupnější dávkou.

Dříve měl nárok na příspěvek na bydlení vlastník nebo nájemce bytu, který byl v daném bytě hlášen
k trvalému pobytu. Trvalý pobyt osob byl i rozhodující pro stanovení okruhu společně posuzovaných
osob. Od 1. 7. 2020 však došlo k těmto změnám:

trvalý pobyt v užívaném bytě není podmínkou nároku,
okruh společně posuzovaných osob se stanoví podle zákona o životním a existenčním minimu.

Podmínkou nároku nadále zůstává, že žadatel a osoby společně posuzované musí mít v bytě své
skutečné bydliště.

Příspěvek  na  bydlení  je  jen  jednou  ze  dvou  sociálních  dávek,  kterými  stát  pomáhá  občanům
s nedostatečnými příjmy s úhradou nákladů na bydlení. Tím, že došlo ke zrušení podmínky trvalého
pobytu pro nárok na příspěvek na bydlení, se tato dávka stala pro mnoho lidí snáze dostupnější.
V minulosti bylo nutné mít v užívaném bytě, na který byl příspěvek na bydlení žádán, trvalý pobyt.
K tomuto měli v mnoha případech výhrady pronajímatelé bytů, kterým se nelíbilo to, že se jim
nájemník přihlásil v daném bytě k trvalému pobytu. V případě, že měl dotyčný nájemník smlouvu na
dobu určitou a přihlásil se v daném bytě k trvalému pobytu, došlo občas k tomu, že takovému
nájemci nebyla prodloužena nájemní smlouva.

Mnoho lidí s nedostatečnými příjmy pobírá jinou dávku na bydlení, a to doplatek na bydlení. Jde o
dávku pomoci v hmotné nouzi. Podle zákona o pomoci v hmotné nouzi musí osoba vyvinout snahu o
zvýšení příjmů řádným uplatněním nároků a pohledávek. Mezi to patří i uplatnění nároku na dávky
státní sociální podpory, to znamená i na dávku příspěvek na bydlení. Pokud má nyní někdo nájemní
smlouvu k bytu, ve kterém má své skutečné bydliště a nemá dostatečné příjmy k úhradě nákladů na
bydlení, může požádat o příspěvek na bydlení na oddělení státní sociální podpory Úřadu práce.

Dříve byl okruh společně posuzovaných osob určen tak, že společně byly posuzovány všechny osoby,
které byly v témže bytě hlášeny k trvalému pobytu. Nyní tomu tak není. Od 1. 7. 2020 se okruh
společně posuzovaných osob stanovuje podle zákona o životním a existenčním minimu. Podle tohoto
zákona se například spolu posuzují rodiče a nezletilé nezaopatřené děti, nebo manželé a partneři.

Pokud v současnosti žije v bytě žena se svými dětmi, jak tomu bude nyní se stanovením okruhu
společně posuzovaných osob? Podle zákona o životním a existenčním minimu bude primárně okruh
společně posuzovaných osob tvořen matkou, jejími dětmi a otcem těchto dětí. V situaci, kdy žena
zůstala se svými dětmi osamělá, by tak došlo k nelogickému posuzování další osoby, která přitom
fakticky byt neužívá, svými příjmy na chod domácnosti a úhradu nákladů na bydlení nijak nepřispívá.
Proto  existuje  v  zákoně  o  státní  sociální  podpoře  možnost  vyloučit  osobu  z  okruhu  společně
posuzovaných osob v případě, že se prokáže, že taková osoby byt prokazatelně neužívá.

Podle zákona o státní sociální podpoře má nárok na příspěvek na bydlení vlastník nebo nájemce
bytu, jestliže jeho náklady na bydlení přesahují částku součinu rozhodného příjmu a koeficientu 0,30.

https://www.epravo.cz/top/zakony/sbirka-zakonu/zakon-o-statni-socialni-podpore-13377.html


V hlavním městě je koeficient ve výši 0,35. Tento součin příjmu a koeficientu není vyšší než částka
normativních nákladů na bydlení. Normativní náklady jsou stanoveny vždy pro každý rok nařízením
vlády. Samozřejmě, pokud v bytě žije více osob, vychází se z příjmů všech těchto pokud, pokud
všechny osoby náleží do jednoho okruhu společně posuzovaných osob.

Za zmínku stojí i to, že příspěvek na bydlení je dávka, na kterou je nárok pouze tehdy užívá-li osoba
celý byt. V případě, že je v užívání pouze pokoj nebo část bytu, tak nárok na příspěvek na bydlení
nevznikne.

Rovněž osoba, která žádá o příspěvek na bydlení, musí obývat vždy byt. To znamená, že prostor musí
být jako byt kolaudován. Pokud užívaný prostor není kolaudován jako byt, tak nárok na příspěvek na
bydlení nevznikne.

Změna zákona účinná od 1. 7. 2020 učinila příspěvek na bydlení dostupnější více lidem, především
těm, kteří žiji v nájemních bytech a nejsou v nich hlášeni k trvalému pobytu.

Bc. Lukáš Polách

e-mail:  Polach.L@email.cz

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Praktické dopady tzv. flexi novely zákoníku práce na běh a délku výpovědní doby
Podnikatel podle formy v aktuální judikatuře Nejvyššího soudu
Postoupení pohledávek na výživné
V čem Nejvyšší soud selhává a proč by mu to advokáti měli říct
Legalizace podpisu osoby, která nemůže číst nebo psát
Byznys a paragrafy, díl 16.: Náhrada škody ve stavebnictví
Koncernové řízení kybernetické bezpečnosti – I. část
Ochrana oznamovatelů – reflexe zkušeností ohledně příslušné osoby
K nákladům exekuce při soudním prodeji zástavy
Limity rozhodování ve společenství vlastníků jednotek: výbor vs. shromáždění
Klamavá reklama

mailto:Polach.L@email.cz
https://www.epravo.cz/
https://www.epravo.cz/top/clanky/prakticke-dopady-tzv-flexi-novely-zakoniku-prace-na-beh-a-delku-vypovedni-doby-119939.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/podnikatel-podle-formy-v-aktualni-judikature-nejvyssiho-soudu-119977.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/postoupeni-pohledavek-na-vyzivne-119920.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/v-cem-nejvyssi-soud-selhava-a-proc-by-mu-to-advokati-meli-rict-119973.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/legalizace-podpisu-osoby-ktera-nemuze-cist-nebo-psat-119919.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-16-nahrada-skody-ve-stavebnictvi-119974.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/koncernove-rizeni-kyberneticke-bezpecnosti-i-cast-119984.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/ochrana-oznamovatelu-reflexe-zkusenosti-ohledne-prislusne-osoby-119905.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/k-nakladum-exekuce-pri-soudnim-prodeji-zastavy-119916.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/limity-rozhodovani-ve-spolecenstvi-vlastniku-jednotek-vybor-vs-shromazdeni-119917.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/klamava-reklama-119884.html

